

CUA ANNUAL CONFERENCE
Corinth, Greece,
Commission on Urban Anthropology, IUAES

Brites Walter Fernando*

The cities and urban processes under the logic of neoliberalism.

In Latin America the cities have differently experienced, the impact of the neoliberal model. The '90s marked the peak of this great transformation. The restructuring of the state and the free market, not only led to cuts in social spending and freedom to private initiative, but also gave rise to situations of increased vulnerability, poverty, unemployment and social exclusion.

In the context of this process, the cities have been scenarios of changes to a more dualized social structure, showing the relationships between the “social and spatial aspects”. The patterns of urban space are reconfigured in terms of socio-spatial differentiation and segregation. Situation which extended to a residential distinction between different social sectors. In many cases the State has supported the logic of the real state market, together with the implementation of programs, zoning, urban renewal or relocation. This process has selectively embellished parts of the cities and directly generated greater *commerce* of urban space.

In this context, the social sectors with more purchasing capability have benefited from revalued urban areas both because of market action, and also because of large infrastructure building projects. While the poorest social sectors are directly or indirectly displaced from those places which the urban growth re-valued, and therefore, forced to live in areas of lower market value, where there are shortcomings in services and infrastructure.

This form of segregation is the result of the contradictions of capitalism, and neoliberalism has generated a particular stamp, which marks a trend towards a more differentiated production process in the city between the urban centre and urban suburbs.

*Social anthropologist and Master in Social Policies. Doctoral candidate in Social Anthropology. Professor and researcher at the Institute of Research. National University of Misiones and the University of Cuenca del Plata. National Council for Scientific and Technical Research, Argentina.

Las ciudades y los procesos urbanos bajo la lógica del neoliberalismo.

En Latinoamérica las ciudades han experimentado de manera diferencial, el impacto del modelo neoliberal. La década de los años ‘90s ha marcado el punto más álgido de la gran transformación. La reestructuración del Estado y la libertad de mercado, no solo dieron lugar a recortes en el gasto social y libertad a la iniciativa privada, sino que generaron situaciones incrementadas de vulnerabilidad, pobreza, desempleo y exclusión social.

En el contexto de este proceso, las ciudades de manera específica han escenificado cambios hacia una estructura social más dualizada, evidenciando las relaciones entre “lo social y lo espacial”. Los patrones de ocupación del espacio urbano se han reconfigurado en términos de diferenciación socio-espacial y segregación, profundizando la distinción residencial entre los diferentes sectores sociales. En muchos casos el Estado ha acompañado la lógica del mercado inmobiliario, a partir de la implementación de programas de zonificación, renovación urbana o relocalización, embelleciendo selectivamente sectores de las ciudades y generando de manera directa una mayor *mercantilización* del espacio urbano.

En este marco, los sectores sociales de mayor poder adquisitivo se han beneficiado de áreas urbanas revalorizadas tanto por la acción del mercado como por ostentosas obras de infraestructura; en tanto los sectores más carenciados son directa o indirectamente desplazados de aquellos lugares que el propio crecimiento re-valoriza y, por ende, forzados a vivir en zonas de menor valor de mercado, donde hay carencias urbanas.

Esta segregación es el resultado de las contradicciones del sistema capitalista, y el neoliberalismo ha generado una impronta particular, marcando una tendencia en auge hacia un más diferenciado proceso de producción de la ciudad entre la centralidad urbana y la periferia urbana.